

2022 年本科会计学（ACCA 方向）专业立 体化人才培养方案

一、专业名称、代码和学制

（一）专业名称（中英文）： 会计学（Accounting）

（二）专业代码： 120203K

（三）学制：四年

二、培养目标和培养规格

（一）培养目标

本专业依托国际注册会计师胜任能力框架，培养满足新时代经济发展需要的、具有大数据系统思维，同时具备过硬政治素质、开阔国际视野、较高科学素养、实践能力突出、英语应用娴熟，拥有经济、管理、法律和财务管理等方面知识和能力，能在政府部门、会计师事务所、世界 500 强企业等组织从事高级管理事务的高素质应用型国际化人才。

This program relying on The Association of Chartered Certified Accountants (ACCA) competence framework, cultivate students who meet the need of economic development of a new era, with big data systems thinking, and have high political quality, broad international field of vision, higher scientific literacy, proficient English practical ability, and has economic, management, legal and financial management knowledge and ability, High-quality applied international students who can engage in senior management affairs in government departments, accounting firms, fortune 500 enterprises and other organizations.

（二）培养规格

1.道德要求

（1）具备良好的思想政治素质、树立正确的社会主义核心价值观，具备“明德、厚学、敏思、执着”的品质。

(2) 具备爱国情怀、法律意识、人文素养和社会服务意识,热爱本职工作,诚实守信。

(3) 具备良好的会计职业道德,坚持准则,规范地执行会计、审计相关业务。

Moral requirements:

(1) Have good ideological and political quality, set up the correct socialist core values, have the quality of "bright morality, thick learning, sensitive thinking, persistence".

(2) Have patriotism, legal awareness, humanistic quality and social service awareness, love their own work, honest and trustworthy.

(3) Have good accounting professional ethics, adhere to the standards, standardize the implementation of accounting, audit related business.

2.知识要求

(1) 具有扎实的经济学和管理学的理论基础,系统掌握会计、审计及公司财务管理的基本理论和专业知识。

(2) 熟悉我国企业会计准则及其相关会计法规,掌握国际会计准则及公司法、商法等专业知识,了解本学科国内和国际的发展动态。

(3) 熟悉数据分析与挖掘、会计大数据分析与 Python 数据可视化等专业技能。

(4) 熟练掌握英语技能;能够熟练使用英文进行沟通交流,查阅相关文献。

Knowledge requirements:

(1) Have a solid theoretical foundation of economics and management, and systematically master the basic theories and professional knowledge of accounting, auditing and corporate financial management.

(2) Familiar with China's accounting standards for enterprises and relevant accounting regulations, master international accounting standards, corporate law, commercial law and other professional knowledge, understand the domestic and international development of the discipline.

(3) Familiar with data analysis and mining, accounting big data analysis, Python data visualization and other professional skills.

(4) Good command of English; Be able to communicate in English and consult relevant literature.

3.能力要求

(1) 具有较强自主学习能力和大数据分析与挖掘的能力。

(2) 能够熟悉使用财务会计软件、Excel 数据分析、Python 数据可视化、机器

学习与财务分析等技能。

- (3) 掌握会计、审计及公司财务管理的理论基础和实务操作技能，能够运用所学知识和技能分析与解决实际业务问题。
- (4) 能够熟练使用英文从事本专业的业务工作，具有较强的语言与文字表达、人际沟通以及分析和解决会计实际问题的基本能力。
- (5) 学生通过 ACCA 相应科目的全球统一考试，将获得相应层次的资格证书，如：ACCA 商业会计证书、ACCA 高级商业会计证书等。

Ability requirements:

- (1) Strong ability of independent learning and big data analysis and mining.
- (2) Familiar with financial accounting software, Excel data analysis, Python data visualization, machine learning, financial analysis and other skills.
- (3) Master the theoretical basis and practical operation skills of accounting, auditing and corporate financial management, and be able to analyze and solve practical business problems with the knowledge and skills learned.
- (4) Able to use English proficiently to engage in professional business work, with strong language and written expression, interpersonal communication, and the basic ability to analyze and solve practical accounting problems.
- (5) Students who pass the ACCA exams will receive the corresponding level of qualification certificates, such as ACCA Business Accounting Certificate, ACCA Advanced Business Accounting Certificate, etc.

三、专业主干课程

国际注册会计师（ACCA）主干课程： Business and Technology(BT)、Management Accounting (MA)、Financial Accounting (FA)、Corporate and Business Law (LW)、Performance Management (PM)、Taxation (TX)、Financial Reporting (FR)、Audit and Assurance (AA)、Financial Management (FM)。

大数据+财务主干课程：数据分析与数据挖掘、Python 数据可视化、数据分析与数据挖掘、计算机应用基础。

四、主修专业毕业条件和学位授予

毕业学分结构表

毕业总学分	公共教育							专业教育						成长教育
	公共必修					公共选修		专业必修					专业选修	成长必修
	大学英语课	大学体育课	思政必修课	通识必修课	劳动教育课	美育限定性选修课	校级公选课和学术报告型公选课	专业核心课	专业方向课	专业实习	就业指导(理论与实践)	毕业论文/设计	专业选修课	成长必修课
150	12	4	16	11	2	2	15	25	25	3	2	4	29	

(一) 毕业条件

学生申请以会计学专业毕业，须符合以下全部条件后，才准予毕业，并发给毕业证书：

- 1.在学院允许的学习年限内，即3~7年。
- 2.取得会计学专业规定的最低毕业总学分150学分，其中：

公共必修课45学分；公共选修课17学分；专业必修课59学分，其中专业实习3学分，毕业论文/设计4学分；专业选修课29学分；成长必修课（）学分。（成长教育课其具体安排以学校发布的成长教育方案为准）。

(二) 获得学位

普通全日制本科生在取得毕业资格的前提下，按现行的绩点制，其专业课、公共必修课的平均学分绩点达到2.0及以上者，可授予管理学学士学位。

五、课程计划进程表

请详见附表一。

六、各学期学分分配表

请详见附表二。

七、理论、实践教学学时占比一览表

请详见附表三。

八、三实课程教学环节一览表

请详见附表四。